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سايه توليد بر سينماي دفاع مقدس
 امس�ال در مي�ان آث�ار جش�نواره فيل�م فجر چن�د فيلم 
بيوگرافيك درباره چند س�ردار ش�هيد ش�اخص داشتيم 
و يك فيلم هم درب�اره مبارزه ب�ا داعش. در هم�ه اين آثار 
آنچ�ه بيش از همه به چش�م مي خ�ورد، غلبه پروداكش�ن 
ب�ر فيلمنام�ه و محت�وا ب�ود. ب�راي همي�ن مي ت�وان آثار 
دفاع مقدس�ي امس�ال را به نوع�ي تكنيك زده دانس�ت. 
محمدتقي فهي��م، منتقد س��ينما ب��ا انتقاد از 
فيلم هاي دفاع مقدسي جشنواره فيلم فجر امسال 
مي گويد: »برخي ارگان ها پ��ول قلمبه از بودجه 
عمومي مي گيرند، اما فيلم هايي كه مي س��ازند 
تصنعي است. چرا در اين فيلم ها هيچ نش��انه اي از نماز و توكل 
ديده نمي شود. مگر ما مثل اوكراين خواننده و رقاص به ج. ن. گ 
مي آورديم. رزمنده هاي ما اهل سينه زني و دعا بودند. همين فرق 

گونه دفاع مقدس با فيلم هاي ج. ن. گ. ي است. 
در همين ارتباط سعيد مستغاثي، كارشناس سينما 
نيز اينگونه به وضعيت سينماي دفاع مقدس اشاره 
مي كند: احمد فيلمي است درباره برهه اي از زندگي 
يكي از قهرمانان و اس��طوره هاي اين سرزمين يعني 
ش��هيد احمد كاظمي كه در وصفش همين بس كه 
هر بار س��ردار شهيد حاج قاس��م به يادش مي افتاد، 
صدايش بغض آلود ش��ده و بعضاً مي گريست كه چرا 
احمد به تنهايي به سفر ديار باقي رفت و او را جا گذارد! 
در فيلم »احمد«، تنها به حضور ش��هيد كاظمي در 
جريان كمك هاي پس از زلزله بم پرداخته ش��ده كه 
چگونه با روحيه اي جهادي و انقلابي، همه نيروها را 
جمع كرده و در مقابل سستي و كاهلي و اداري بازي 

دولتي ها، تمام قد به كمك زلزله زدگان ش��تافت، اما متأسفانه 
امير حس��ين ربيعي پس از دو فيلم »لباس شخصي« و »ضد«، 
آنچنان دقيق و با حساسيت لازم به روحيات و اخلاق و رفتار يكي 
از برجسته ترين سرداران شهيد اين آب و خاك نپرداخته است. 
اين عدم دقت و حساس��يت از انتخاب بازيگر و طراحي كاراكتر 
شروع شده كه شهيد كاظمي را از يك شخصيت قاطع و انقلابي و 
در عين حال نرم خو و با اخلاق و مهربان به يك فرد مردد و آميخته 
به شك در تصميم گيري ها و با اخلاق خشك و يك بعدي بدل 
ساخته است و سپس اين ساده انگاري به ساير بخش هاي فيلم هم 
راه يافته تا از همراهان احمد كاظمي، تنها يك جهادگر تندخو 
و بي منطق و يك دولتي پر هياه��و را در كادر خود قرار دهد و از 
زلزله زدگان، مشتي آدم كه روي سر و صورتشان خاك پاشيده اند 

و مثل زامبي ها حركت مي كنند!
مس��تغاثي به فيلم دفاع مقدسي ديگري هم اش��اره مي كند و 
مي نويسد: قرار بوده فيلم »آس��مان غرب«، درباره شهيد علي 
اكبر ش��يرودي از خلبانان دلير هوانيروز باشد كه شجاعت ها و 
رش��ادت هاي بس��ياري به خرج داد، اما به نظرم فيلم، اجحافي 
آشكار در حق اين سردار رشيد تاريخ دفاع مقدس است. كاراكتر 
شيرودي در اين فيلم نه تنها از لحاظ رزم و نبرد و درگيري هاي 
عملياتي، نم��ود چنداني ن��دارد، بلكه حتي يك��ي از مهم ترين 
خصوصياتش يعني اخ��لاق و رفتار ديني اش )ك��ه زبانزد همه 
دوستان و يارانش بوده( پنهان يا مغفول مانده و تصويري از اين 

ويژگي مهم شهيد رؤيت نمي شود. 
وي درباره فيلم »قلب رقه« نيز اينگونه نظر مي دهد: »قلب رقه« يكي 
از آثاري است كه قرار است به موضوع مدافعان حرم و نبرد با داعش 
بپردازد. زحمت زيادي كشيده شده و هزينه بسياري صرف شده، اما 

حكايت معروف همان آسفالتي است كه قير نداشت!
»قل��ب رقه« ه��م با هم��ه زحم��ات و هزينه ه��ا، قصه ن��دارد، 
شخصيت هايش پر از ابهام هستند، فيلم تا زمان زيادي راه نمي افتد، 
يعني شروع نمي شود. ماجراها مشخص نيست و بايد بعضاً در ذهن 
حدس زده شوند. در حالي كه فيلمي كاملًا تجاري و جعلي چند 
سال پيش توسط هندي ها درباره نبرد با داعش ساخته شد به نام 
»تايگر زنده است« با بازي سلمان خان كه با همه دروغ پردازي ها 
و به اصطلاح خالي بندي ها اما قصه و داستان سرراستي داشت و از 

ابتدا و در زمان كوتاهي ماجرايش مشخص مي گرديد.
اينكه چرا س��ينماي دفاع مقدس ما به س��مت سكولار نشان 
دادن شهدا و سرداران شهيد تمايل پيدا كرده موضوعي است 
كه به نظر مي رسد نياز به آسيب شناسي جدي دارد. نكته مهم 
ديگر درباره سينماي دفاع مقدس ضعف اغلب فيلمنامه هاست. 
 اي كاش بخش��ي از هزينه هايي كه خرج پروداكشن مي شود 
به س��مت تقويت فيلمنامه ها مي رفت، اما به نظر مي رسد اين 
عقلانيت در مديران فرهنگي ارگان ها و نهادهاي حامي سينماي 

دفاع مقدس به چشم نمي خورد. 

    مصطفي شاه كرمي
تنوع ژانر و جغرافيا و حضور كارگردان هاي فيلم 
اولي آينده دار از محسنات برجسته اين دوره 
از جشنواره فيلم فجر بود، اما ضعف فيلمنامه 
آنقدر توي ذوق مي زد كه اج�ازه لذت بردن از 
فيلم را به مخاطب نمي داد. اين ضعف آشكار در 
فيلمنامه اكثر آثار حاضر در جشنواره فجر 42 
وقتي بدتر مي شود كه مي بينيم فيلم هاي حاضر 
در اين دوره از س�وي دس�تگاه ها و 
ارگان هاي مختلف توليد شده اند، اما 
ظاهراً سينماي كشورمان همچنان 
از چيرگي فرم ب�ر محتوا رنج مي برد 
و اين درد مزمن سينماي ما ديگر به مرحله  حاد 
رسيده است. مشكلي كه حتي در آثار پويانمايي 
هم به شدت به چشم مي خورد. »جوان« در اين 
ارتباط ب�ا آرش فهي�م گفت و گو كرده اس�ت. 

    
ارزيابي ش�ما از فضاي كل�ي و فيلم هاي 
حاضر در جشنواره فجر امسال چيست؟

نكت��ه اول، اينكه جش��نواره امس��ال به لحاظ 
تنوع ژانري و جغرافيايي، يكي از كم نظيرترين 
دوره هاي جشنواره فجر بود كه تقريباً در همه 
ژانرها غير از ژانر وحش��ت در جش��نواره فيلم 
داش��تيم. همچنين در جش��نواره امسال براي 
گروه هاي سني مختلف و سلايق گوناگون آثار 
متنوعي را ديديم. ضمن اينكه از همه جاي ايران 
در جشنواره امس��ال از فيلم هايي كه در تهران 
ساخته ش��ده بودند تا فيلم هايي از سيستان و 
بلوچستان و جنوب و ش��مال كشورمان تصوير 
و نماين��ده داش��تيم. در حوزه انيميش��ن هم 
شاهد حضور آثار خوبي بوديم كه در مقايسه با 

سال هاي گذشته اميدوار كننده تر است. 
كيفيت آث�ار اين دوره از جش�نواره 
فجر در مقايس�ه با ادوار گذشته چه 

وضعيتي داشت؟
كيفيت آثار اين دوره از جشنواره در مقايسه با 
دو، سه دوره اخير جشنواره در مجموع يك قدم 
جلوتر بود، هرچند راضي كننده نيست؛ چه اينكه 
فيلم هايي را كه در حد و اندازه جش��نواره فجر 
نيستند در اين دوره ش��اهد بوديم و به نظر من 
حدود پنج، شش فيلم مي توانستند در جشنواره 
حضور نداشته باشند تا وضعيت جشنواره بهتر 
باش��د و اعتبار آن را كمي بالات��ر ببرد و به قول 

معروف، جشنواره چابك تري را شاهد باشيم. به 
فهرست فيلم ها و كارگردان ها كه نگاه مي كنيم، 
چهره  هاي جديدي پ��ا به عرصه گذاش��ته اند 
و چه��ل و دومين جش��نواره فيلم فج��ر مانند 
دوره قبلي معرف نسل جديدي از فيلمسازها و 
فيلمنامه نويس ها خواهد بود. بايد به اين نكته 
اشاره كنم كه اتفاقاً فيلم هاي خوب اين دوره از 

جشنواره متعلق به همين نسل بودند. 
بحث ضع�ف فيلمنامه آث�ار در اين 
دوره از جشنواره مثل ادوار قبل مورد 
تأكيد اكثر منتقدان بود. نظر شما در 

اين زمينه چيست؟
به نظرم يك��ي از نقاط ضعف مش��ترك در بين 
اكثريت قريب به اتفاق آثار اين دوره از جشنواره، 
ضعف فيلمنامه بود كه فيلم هاي متعددي دچار آن 
بودند. تقريباً در اكثر آثار، داستان كامل و درست و 
حسابي را نديديم و به طور نسبي هر فيلمي را كه 
من ديدم پر از حفره ها، ضعف ه��ا و نقاط ضعف 
روايي و داس��تاني بود، به خصوص فيلم هايي كه 
از سوي نهادها و ارگان ها توليد شده اند. به نظرم 
بايد شوراهاي فيلمنامه و نظارتي در اين ارگان ها 
سختگيري و وسواس بيش��تري در انتخاب آثار 
براي سرمايه گذاري و به مرحله توليد رساندن به 
خرج بدهند. متأسفانه اين اتفاق در بين آثاري كه 
امسال توليد شده بودند حداقل در حوزه فيلمنامه 
وجود نداشت و به نظر مي رسد كه در اين ارگان ها 

بحث نظارت بر فيلمنامه دچار اشكال است. 
برخي اف�راد حاضر در مح�ل برپايي 
جشنواره نسبت به ش�يوه اجرايي و 
برگزاري بخش هاي مختلف جشنواره 
فيلم فجر ايراداتي را مطرح مي كردند، 

نظر شما در اين رابطه چيست؟
در مورد بحث اجرايي و شيوه برگزاري جشنواره 
هم نكته اي كه براي من خيلي بارز بود، بخش هاي 

بين الملل، فيلم كوتاه و مستند بود كه به شكل 
نوعي رفع تكليفي برگزار شدند و به نظر مي رسيد 
برگزار كنن��دگان جش��نواره صرف��اً جهت رفع 
تكليف و فقط به خاطر مراع��ات وجهه و عنوان 
»بين الملل« كه به جشنواره فيلم فجر چسبيده، 

اين بخش را برگزار كردند. 
تنوع ژان�ر و جغرافيا در آثار امس�ال 
جزو حس�ن های جش�نواره بود، اما 
آيا اين تنوع توانست از قالب تصاوير 
كارت پستالي فراتر برود و به معرفي 
درست جغرافيا و اجزای ژانري كه آن 

را نمايندگي مي كرد، برسد؟
س��ؤال ش��ما چند جنبه دارد؛ يكي در مورد ژانر 
است كه برخي فيلم ها توانستند در ژانر خودشان 
خوب جلوه پيدا كنند. فيلمي مثل باغ كيانوش 
در زمينه س��ينماي ك��ودك حرف هاي��ي براي 
گفتن داشت، ولي بقيه آثاري كه در حوزه كودك 
نوجوان بودند مشكلاتي داشتند يا مثلًا در حوزه 
فيلم هاي ژانر دفاع مقدس ما شاهد آثاري بوديم 
كه بيشتر به ژانر اكش��ن تنه مي زدند. مثلًا فيلم 
آسمان غرب با وجود خوش ساخت بودن در بحث 
فيلمنامه بسيار كم عمق بود و به سمت تفكر دفاع 
مقدس و آن حس و حال معنوي نرفت. حتي در 
بحث شخصيت پردازي قهرمان هم ويژگي هاي 
شخصيت معنوي و اسطوره اي شهيد شيرودي 
خيلي لحاظ نشده بود. چند فيلم ديگر ژانر دفاع 
مقدسي كه در جشنواره امسال ديديم هم همين 
مشكلات را داشتند و از منظر فضا و حس و حال 
معنوي جبهه ها، چيز زيادي ديده نمي شد و به قول 
شما بيشتر بيگ پروداكشن و با صحنه هاي اكشن 
و جنگي بودند تا دفاع مقدس��ي. به نظرم بيشتر 
تمركز دوستان روي آكسسوار و تجهيزات جنگي 
گذاشته شده بود. در مورد تصاوير كارت پستالي 
هم بايد بگويم كه برخي آثار اين دوره از جشنواره 
به خاطر ضعفي كه در فيلمنامه آنها وجود داشت، 
صرفاً شاهد تصاوير كارت پس��تالي از آنها بوديم. 
فيلمي مث��ل دروغ هاي زيبا هي��چ چيز خاصي 
نداشت و فقط س��عي كرده بود فضاي فرهنگي 
و جغرافيايي كشور بنگلادش را نمايش بدهد. با 
اين حال همين رفتن به سمت نشان دادن تنوع 

جغرافيايي خود رويكرد قابل دفاعي است. 
نظر شما در مورد كارگردان هاي فيلم 

اولي امسال چيست؟
كارگردان هاي فيل��م اولي امس��ال واقعاً فراتر 
از انتظار ظاهر ش��دند و نش��ان دادن��د بايد در 
آينده منتظر غافلگيري از سوي آنها باشيم. فكر 
مي كنم حداقل پنج، شش اثر اين كارگردان ها 
كه در بخش فيلم اولي ها حاض��ر بودند هم در 
بحث محتوا و هم فرم حرف ه��اي زيادي براي 
گفتن داش��تند، از جمله فيل��م پرويزخان كه 
هم فيلم ملي بود و هم فيلم خوش س��اختي به 
نظر مي آمد. همچنين فيل��م مجنون در بحث 
كارگرداني يكي از بخت هاي اول دريافت سيمرغ 
بهتري��ن كارگرداني براي مهدي ش��امحمدي 
است.  اين دوره از جشنواره فيلم فجر نويدبخش 
ورود كارگردان ه��اي فيلم اول��ي خوش فكر و 

كاربلدي به سينماي كشورمان است. 

 گفت و گوي »جوان« با آرش فهيم
منتقد و نويسنده سينمايي درباره جشنواره 42 فيلم فجر

 كاش بودجه  را 
به پاي فيلمنامه ها ريخته بودند

يكي از نقاط ضعف مشترك در 
بين اكثريت قريب به اتفاق آثار 
اين دوره از جشنواره، ضعف 
فيلمنام��ه بود ك��ه فيلم هاي 
متع��ددي دچ��ار آن بودن��د

در جشنواره چهل و دوم فجر انجام شد
»پروين« برگزيده داوران چشم انداز پاسداشت زبان فارسي

ش�وراي پاسداش�ت زب�ان فارس�ي معاون�ت ص�دا و 
راديو اي�ران، فيلم س�ينمايي »پروي�ن« ب�ه كارگرداني 
محمدرض�ا ورزي و تهيه كنندگي محمدرضا ش�ريفي نيا  
را به عنوان چش�م انداز پاسداش�ت زبان فارسي برگزيد. 
به گزارش جوان از روابط عمومي بنياد سينمايي 
فارابي چند سالي از پيش��نهاد راديو ايران براي 
اختصاص جايزه اي ويژه براي پاسداش��ت زبان 
فارسي در جش��نواره  فيلم فجر مي گذرد. در اين 
بازه  زماني با آنكه اين پيشنهاد بسيار با استقبال روبه رو شد، اما 
هنوز  سازوكار اجراي آن عملي نش��ده است. راديو ايران در اين 
سال ها دست به كار شده و با بهره گيري از كارشناسان زبد ه  ادبي 
و سينمايي به اين مهم پرداخته و فيلم هاي برگزيده جشنواره  
چهل و دوم فيلم فجر را از چشم انداز پاسداشت زبان و ادب فارسي 

با اين سنجه ها معرفي می كند.  
در بيانيه تيم كارشناس��ان راديو ايران درباره نسبت زبان فارسي 

و فيلم هاي جش��نواره فيلم فجر آمده اس��ت:  زبان فارسي، زباني 
تمدن س��از و فرهنگ آفرين بوده و از اركان هويت ايراني به شمار 
مي رود. زباني كه شناسنامه  ايرانيان است و مجموعه اي از زبان ها و 
گويش ها را زير بال و پر خود بارور كرده، چنانكه با اين شالوده  تمدني 

به جايگاهي فراتر از يك زبان و به پايه  ابَرَزباني رسيده است. 
زبان فارسي، سرشار از دانش، احس��اس و انديشه است و در درازناي 
قرن ها با كوشش هنرمندان، اديبان و انديشمندان بي شمار با آرايه هاي 

متنوع ادبي و هنري آراسته شده و در جهان، نامبردار گشته است. 
در انتخاب بهترين فيلم در نسبت زبان فارسي شاخصه هاي زير 

مورد توجه قرار گرفته است: 
توجه به گستره  ايران فرهنگي و همبستگي ايرانيان و زبان فارسي 
به عن��وان عامل همبس��تگي و يكپارچگي اي��ران؛  بهره گيري از 
زندگاني مفاخر ايراني در س��اخت فيلم؛ بهره گيري هنرمندانه از 
ادبيات غني، اش��عار، مثل ها و متل های زبانزد ايراني در نگارش 
فيلمنامه؛ بازآفريني فضايي ايراني با بهره گيري از ظرايف فرهنگ 
ايراني و اس��لامي همچون تاري��خ، معماري و موس��يقي؛ پرهيز 
از نادرست گويي، غلط هاي ويرايشي و گرته برداري هاي نادرست.

در ادامه اين بيانيه آمده است:  شوراي پاسداشت زبان فارسي معاونت 
صدا و راديو ايران ضمن ارج نهادن به برخي تلاش ها در جش��نواره  
مانند فيلم »ن��وروز«، فيلم »پروين« را برگزيد ه  كارشناس��ان اين 
شورا اعلام مي كند. فيلم »پروين« با پاسداشت زبان و ادب فارسي، 
بزرگداش��ت مفاخر ايراني، احترام به جايگاه زن، خانواده و سبك 
زندگي ايراني- اسلامي )با گذش��ت از پاره اي كاستي ها( برگزيده  

شوراي كارشناسان پاسداشت زبان فارسي راديو ايران است.

    دیدگاه
عباس سليمي:

گسترش فرهنگ قرآني عامل مهمي در كاهش جرائم است

    افشين عليار
 چهل و دومين جشنواره فيلم فجر به لحاظ اجرايي 
قابل قبول برگزار ش��د و در ميان آثار اكران شده 
امسال هم شاهد فيلم هاي بعضاً متوسط و خوبي 
بوديم و برخي فيلم ها هم فقط چند موقعيت عالي 
داش��تند. در كل 33 فيلم در جشنواره امسال به 
نمايش درآمد كه 23 فيلم با سرمايه گذاري نهاد ها 

و ارگان ها ساخته شده بودند. 
اساس��اً زماني كه در فيلم ه��اي ارگاني متمركز 
مي شويم، يك نكته بسيار مشهود است و آن هم 
عدم پرداخت صحيح به متن و فيلمنامه است و اين 
ايراد به فيلم هاي بخش خصوصي هم وارد است، 
البته اگر واقعاً منابع مالي همه فيلم ها شفاف شود، 
شايد متوجه بش��ويم كه بخش خصوصي به آن 

معني خيلي هم محلي از اعراب ندارد. 
درباره فيلم هايي كه از س��وي نهادهاي رس��مي 
حمايت شده اند، با اينكه به طور مثال آثاري مانند 
مجنون، احمد، آسمان غرب در ساختار سينمايي 
كم و بيش مي توانند مورد قبول باشند، اما محتواي نسبتاً 
ضعيفي ارائه داده اند. با اين حال مي توانند در اكران عمومي 
مخاطب خودشان را پيدا كنند. از سوي ديگر در جشنواره 
امسال فيلمسازان اولي سنگ تمام گذاشتند كه مي شود از 
فيلم هاي »باغ كيانوش« يا »پرويزخان« ياد كرد؛ فيلم هايي 
كه در متن و اجرا پرداخت هاي درستي دارند و توانسته اند در 
زمان محدود سينما بستر سازي مناسبي داشته باشند، »باغ 
كيانوش« اثري است كه مخاطب كودك و نوجوان را به وجد 
مي آورد و »پرويز خان« بيوگرافي درستي از پرويز دهداري، 

مربي دهه 60 تيم ملي ايران دارد. 
جشنواره امسال يك سر و گردن از جشنواره سال گذشته 
بالاتر بود و دليل آن هم بها دادن به فيلمس��ازان جوان يا 
كار اولي است. بخواهيم صريح بگوييم، اساساً كارگردانان 

صاحبن��ام به ط��ور نس��بي نتوانس��ته بودن��د فيلم هاي 
قابل توجهي بس��ازند، فيلم هايي كه ان��گار در توليد دچار 
يك آش��فتگي خ��اص نوش��تاري و س��ينمايي اند؛ مانند 
»صبح اعدام«، »نبودنت«، »شه س��وار«، »دست ناپيدا« 
يا »دروغ ه��اي زيبا«  آثاري ك��ه در فيلمنامه و س��اختار 
ضعف هاي جدي دارن��د و نمي توانند مخاطب به دس��ت 
بياورن��د و چه عجيب كه »ب��اغ كيانوش« با آن س��اختار 
منسجم در بخش س��وداي س��يمرغ حضور ندارد، اما آن 
چهار فيلم در هر بخ��ش داوري مي ش��وند! اين مي تواند 
ضعف جدي هيئت انتخاب جش��نواره نيز باشد، اما نكته 
مهم و قابل توجه اين است كه در جشنواره امسال پنج فيلم 
پويانمايي حضور داش��ت، اما چرا فيلم هاي پويانمايي در 
مهم ترين رويداد سينمايي كشور بايد حضور داشته باشند؟ 
اين توضيح به منظور ضعف اين آثار نيست، اما اين گونه از 
فيلم ها در جشنواره كودك و نوجوان بيشتر مي توانند جلوه 
كنند، حضور اين فيلم ها در جشنواره فيلم فجر نمي تواند 
بازخورد قابل قبولي داشته باشد، با اينكه فيلم پويانمايي 
به شدت مي تواند فرهنگ ساز باشد، اما اكران اين گونه از 
فيلم ها در جشنواره هاي تخصصي بيشتر مورد توجه قرار 
مي گيرند. در جشنواره فيلم فجر امسال برخي فيلم هاي 
اجتماعي نيز حضور داش��تند؛ فيلم هايي كه تأثيرگذاري 
فرهنگي داشته باشند، از سوي ديگر ما با فيلم هايي مانند 
»تمساح خوني« اولين ساخته جواد عزتي هم مواجهيم كه 
اساساً اشتباهي به جشنواره فيلم فجر معرفي شده است، 
چراكه اين فيلم مي تواند براي خنديدن و گيشه باشد، قطعاً 
نمي تواند مخاطب فرهنگي را با خود همراه كند. از سوي 
ديگر فيلم هاي درام و دغدغه مند حاضر در جشنواره امسال 

توانايي ارتباط با مخاطب را نداشتند.
در جشنواره امسال فيلم هايي با محوريت بيوگرافيك حضور 
گسترده اي داشتند كه برگ برنده جشنواره امسال محسوب 
مي شد. مانند »شهيد زين الدين«، »شهيد احمد كاظمي«، 
»شهيد شيرودي«، »پروين اعتصامي« و »پرويز دهداري« 
اين گونه از فيلم ها با هر نوع ساختاري مي توانند بخش مهمي 
از سينماي ايران باشند، چراكه باعث پرورش وطن دوستي 
و آش��نايي مخاطب جوان ايراني با اي��ن قهرمانان معاصر 
مي شوند كه مي تواند تبديل به فرهنگ ايران دوستي شود، 
به هر جهت جشنواره امسال با هر شكل اجرايي اما به دليل 
تعدد ژانرها مي تواند جشنواره مهمي باشد، جشنواره اي كه 
قهرمان مي سازد، جشنواره فيلم فجر فرهنگ پديد مي آورد 

و بايد اميد را ميان مردم بارور كند.
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عباس س�ليمي، قاري برجسته كشور معتقد اس�ت اگر بتوانيم 
مفاهيم قرآني را در كشور پخش كنيم، شاهد اين همه ناهنجاري 
و نافرمان�ي و جرائم نخواهي�م بود و اي�ن مفاهي�م در ارتباط با 
پيشگيري از وقوع جرم مي تواند تأثير چش�مگير داشته باشد. 
چهلمي��ن دوره مس��ابقات بين المللي قرآن كريم اي��ران در دي ماه 
برگزار شد و حدود ۴00 نفر از ۱۱0 كشور براي حضور در مسابقات 
بين المللي قرآن جمهوري اسلامي اعلام آمادگي كردند كه به نوعي 
ركورد محس��وب مي ش��ود، زيرا با توجه به وجود تعداد ۵0 كش��ور 
اسلامي در جهان، مسلمانان ساكن در 60 كش��ور غير اسلامي هم 
در مسابقات حضور داشتند كه اين خود از رشد اسلام گرايي در همه 

كشورهاي جهان حكايت دارد. 
عباس سليمي- قاري برجس��ته قرآن- در خصوص اينكه برگزاري 
مسابقات قرآني در كش��ور تا چه اندازه مي تواند در عرصه فرهنگي و 
ديني اثر گذار باشد، به ايسنا مي گويد: براساس روح حاكم بر برخي از 
آيات قرآن از جمله اين مورد كه خداوند خطاب به بندگان در آيه ۱۴۸ 
ِّيها فَاسْتَبِقُوا الخَْيراتِ أيَنَ ما  سوره بقره مي فرمايد »لكِلٍّ وِجْهَهٌ هُوَ مُوَل
تكَونوُا يأْتِ بكِمُ اللهُ جَميعاً إنَِّ أللهَ عَلي كلِّ شَي ءٍ قَديرٌ؛ هر امتي قبله اي 
دارد كه خداوند آن را تعيين كرده اس��ت؛ و به جاي گفت وگو درباره  
قبله، در نيكي ها و اعمال خير، بر يكديگر س��بقت جوييد«. براساس 
اين آيه خداوند مي فرمايد »هرجا باشيد، خداوند همه شما را )در روز 

رستاخيز( حاضر مي كند؛  زيرا او بر هر چيزي تواناست«. 
وي ادامه داد: خداوند در اين  آيه انسان ها را به كار خير دعوت مي كند 

و مي فرما يد در اين امر از يكديگر سبقت بگيريد. همچنين در آيه 2۱ 
سوره حديد نيز خداوند مي فرماييد »سَابقُِوا إلِيَ مَغْفِرَهٍ مِنْ رَبكِّمْ وَجَنَّهٍ 
تْ للَِّذِينَ آمَنُوا باِللهِ وَرُسُلهِِ ذَلكِ  ��مَاءِ وَالْأَرْضِ أعُِدَّ عَرْضُهَا كعَرْضِ السَّ
فَضْلُ اللهِ يؤْتيِهِ مَنْ يشَاءُ وَالُله ذُو الفَْضْلِ العَْظِيمِ؛« رقابت سالم در امور 

خير از مواردي است كه براي آن توجيه اخلاقي داريم. 
اين استاد قرآن خاطرنشان كرد: قرآن اش��رف موضوعاتي است كه 
انسان با آن سر و كار دارد و چكيده و عصاره كتاب آسماني كه براي 
هدايت بشر نازل ش��ده و تا قيامت هم پابر جاس��ت و خداوند در آيه 
َّا لهَُ لحََافظُِون،  كرَ وَإنِ لنَْا الذِّ َّا نحَْنُ نزََّ ۹ س��وره الحجر وعده مي دهد »إنِ
بي ترديد ما اين قرآن را به تدريج نازل كرده اي��م و قطعاً نگهبان آن 

خواهيم بود«. براي امت اس��لام اول يك وظيفه است كه براي رواج 
قرآن در ابعاد مختلف قرائت، حفظ، ترجمه، تفضيل، تدبر و عمل به 

قرآن و حاكميت سبك زندگي قرآني تلاش كنيم. 
سليمي افزود: مس��ابقات قرآني جمهوري اسلامي ايران بزرگ ترين 
رويداد قرآني كشور است و در حال حاضر به صورت نسبي هم افزايي 
و همكاري خوبي داريم، اما كافي نيست، مسلماً اگر همه سازمان هاي 
ديگر با اس��تفاده از رديف بودجه هاي فرهنگي و قرآني خودشان به 
ميدان بيايند و در رابطه با حتي خانواده خودشان برنامه ريزي كنند، 
نفع شان به خودشان مي رسد و بهره وري افزايش پيدا مي كند و قرآن 

به صورت فراگير در كشور پخش مي شود. 
اين قاري برجس��ته كش��ور بيان كرد: اگر بتواني��م مفاهيم قرآني را 
در كش��ور به صورت كامل و مطلوب نهادينه كنيم، شاهد اين همه 
ناهنجاري و نافرمان��ي و جرائم نخواهيم بود، ضمن��اً اين مفاهيم در 
ارتباط با پيش��گيري از وقوع جرم مي تواند تأثيري چشمگير داشته 

باشد. 
س��ليمي در پايان گفت: چهلمين دوره مس��ابقات بين المللي قرآن 
برگزار شد، اما بيشتر از اين تعداد مسابقات ملي را داشتيم كه روز اول 
آن در سال 60 بود، البته آن زمان محدود بود، اما امروز در شاخه هاي 
مختلف برگزار مي شود كه نمونه بارز آن مسابقه محتوايي قم بود كه 
در رابطه با قرآن، مفاهيم ديني، صحيفه سجاديه و نهج البلاغه برگزار 
شد. مسلماً اگر با اين س��رعت پيش برويم چشم انداز  آينده بيشتر از 

هميشه خواهد بود. 
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